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Svátek matek oslavily ženy z regionu  
v elektrárně Dukovany 12. května

Více než 30 klíčových žen (starostek, místostarostek, 
ředitelek škol i neziskových organizací) z regionu 
Dukovan důkladně prošlo nové provozy elektrárny. 

Letos se akce na Den matek nesla v duchu 
strategických vizí, které se týkají provozu elektrárny 
na horizontu minimálně dalších dvaceti let provozu 
a zajištění její maximální bezpečnosti. Součástí 
programu byla komentovaná návštěva výcvikového 

centra operátorů blokových dozoren, řídicího centra 
fyzické ochrany i moderního školicího zařízení 
pro zaměstnance a dodavatele.  
Dostatečný prostor byl také množství dotazů, diskuse 
i na sdílení zkušeností a zážitků nejen z pole profesního, 
ale také z každodenního běžného života.

Spouštění JE Dukovany v letech 1985-1987
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Zvyšování výkonu elektrárny v letech 2024-2025

1 760 
MW
celkový 
výkon

2 048 
MW
celkový 
výkon



4 | JADERNÁ ELEKTRÁRNA DUKOVANY

TEXT | Jiří Bezděk 
FOTO | archiv ČEZ

TEXT | Jiří Bezděk 
FOTO | archiv ČEZ

Unikátní výměna  
v Jaderné elektrárně Dukovany

V Dukovanech školili inspektory 
Mezinárodní agentury 
pro atomovou energiiV Dukovanech poprvé energetici úspěšně vyzkoušeli 

zcela novou metodu automatického svařování. S její 
pomocí vyměnili v rámci odstávky třetího bloku 
část kolektoru jednoho z parogenerátorů. Zařízení 
nepotřebuje přímo lidskou obsluhu, jeho provoz je 
bezpečnější a rychlejší. 

Výměna se týkala části parogenerátoru, tedy klíčového 
zařízení, kde voda primárního okruhu předává teplo vodě 
sekundární části. Jeden speciální stroj nejprve metrovou 
část kolektoru vyřízl, svařovací automat následně novou 
masivní část přivařil na místo s požadovanou přesností. 
Samotná příprava trvala více než rok. Odborníci hned 
z několika firem museli zařízení sestavit, vyzkoušet 
„nanečisto“ a ověřit výsledky. 

| „Je to důležitý milník. Využití automatických systémů 
potvrzuje naši schopnost v náročných podmínkách 
provádět i relativně složité technické operace, což je 
jednou z podmínek šedesátiletého a věřím, že ještě 
i delšího provozu našich bloků,“ uvedl Roman Havlín, 
ředitel Jaderné elektrárny Dukovany.

Parogenerátory slouží k přenosu tepla z primárního 
okruhu do sekundárního a k výrobě páry pro turbíny. 
Kolektory jsou jejich součástí. Jde o válcovitá zařízení 
napojená na potrubí primárního okruhu o průměru 
jednoho metru, do nichž jsou zaústěny teplosměnné 
trubičky parogenerátoru. Údržba parogenerátorů 
a plánované výměny jejich součástí patří mezi standardní 
činnosti všech jaderných elektráren. 

Náročný výcvikový kurz mají za sebou vybraní inspektoři 
Mezinárodní agentury pro atomovou energii (MAAE) 
v Jaderné elektrárně Dukovany. Ty se na elektrárně 
konají pravidelně, protože charakter bloků VVER 440 
a blízká vzdálenost od sídla MAAE ve Vídni poskytují 
ideální podmínky pro nácvik kontrol jaderných materiálů 
v reálném prostředí provozované elektrárny, a to 
s minimálním omezením pro její provoz. Hlavním úkolem 
MAAE je dohlížet nad mírovým využíváním jaderných 
materiálů a zařízení. Inspektoři proto musí splňovat vysoké 
požadavky na odbornost a znalost celého oboru.  

Letošní výcvik probíhal na reaktorovém sále prvního 
výrobního dvojbloku, zatímco na druhém sále probíhala 
odstávka 3. bloku. Tentokrát se kurzu zúčastnili tři noví 
inspektoři z exotických zemí – Jihoafrické republiky, Srí 
Lanky a Demokratické republiky Kongo. Pod vedením 
tří instruktorů MAAE se inspektoři cvičili v kontrolách 
čerstvého paliva, použitého paliva ve skladovacím bazénu 
a instalaci zárukových pečetí a kamer.

| „Dukovany opět prokázaly svou důležitou roli 
v mezinárodním výcviku inspektorů MAAE. V rámci 
dlouhodobé spolupráce se i během náročných období 
odstávek bloků snažíme zajistit všechny podmínky pro 
řádný průběh výcviku nových inspektorů,“ uvedl Roman 
Havlín, ředitel Jaderné elektrárny Dukovany.
Součástí tréninku byla také komunikace se státními 
inspektory z SÚJB a s provozovateli elektrárny, kteří 
jsou držiteli jaderných materiálů. Kurz probíhal čtyři dny 
a na jeho průběhu se podíleli zejména pracovníci útvarů 
reaktorové fyziky, transportně technologické části 
a pracovníci ČEZ Energoservis.
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Více než stovka starostů z blízkého regionu dukovanské 
elektrárny a dalších zájemců o jadernou energetiku 
z řad zástupců sdružení, krajů a firem se zúčastnila 
pravidelného semináře Občanské bezpečnostní komise 
při JE Dukovany.  Seminář se konal ve čtvrtek před 
Velikonocemi, 17.  dubna v Hotelu Zámek Valeč. 

Úvod patřil Občanské bezpečnostní komisi, jejíž předseda 
Aleš John shrnul činnost komise v uplynulém období 
včetně poznatků, které si OBK přináší také z pravidelných 
jednání a pracovních návštěv elektrárny a také 
odborných exkurzí v zahraničních jaderných zařízeních. 
I díky nim jsou členové komise schopni lépe posoudit, 
hodnotit a porovnávat provoz elektrárny v Dukovanech 
s fungováním jiných elektráren a informace pak přinášet 
obyvatelům žijícím v jejím regionu.

| S hodnocením bezpečnosti provozu JE Dukovany 
pohledem státního úřadu vystoupil Štěpán Kochánek, 
ředitel sekce jaderné bezpečnosti Státního úřadu 
pro jadernou bezpečnost. Ve svém vystoupení se 
věnoval nejen výsledkům provozních kontrol, ale zmínil 
i další činnosti, které jako dozorný orgán zajišťují, 
od posuzovacích, hodnoticích až po povolovací, a to 
i v rámci připravovaných jaderných zdrojů.
| K  současnému jadernému provozu, tedy obou českých 
jaderných elektráren, se ve svém příspěvku vyjádřil ředitel 
divize jaderná energetika ČEZ Bohdan Zronek. 
| Ředitel JE Dukovany Roman Havlín se zaměřil přímo 
na její provoz, výrobní a bezpečnostní ukazatele, 
modernizační akce, ale také na aktivity zaměřené 
pro zajištění dostatku kvalifikovaných pracovníků. 
V neposlední řadě také poděkoval za spolupráci s okolím 
v regionu dukovanské elektrárny. 
| Spolupráci, podporu nebo očekávaný vliv přípravy 
i budoucí výstavby nových bloků na nejbližší okolí 
ve svém příspěvku zmínil i předseda sdružení obcí 
Energoregion 2020 Vladimír Korek a také hejtman 
Kraje Vysočina Martin Kukla.

Druhá polovina semináře se tematicky věnovala 
převážně budoucnosti lokality i budoucnosti jaderné 
energetiky včetně oblasti konce palivového cyklu.  
| Strategii Skupiny ČEZ včetně harmonogramu 
dalšího postupu výstavby nových bloků v Dukovanech 
prezentoval Tomáš Pleskač, ředitel divize nová energetika. 
| Tématu naplňování energetické koncepce České 
republiky se ve svém příspěvku věnoval Tomáš Ehler, 

vrchní ředitel sekce JE a nových technologií Ministerstva 
průmyslu a obchodu ČR.  
| Otázky konce palivového cyklu, tedy zpracování 
a ukládání veškerého použitého paliva vznikajícího 
na území České republiky, kterým se intenzivně zabývá 
Správa úložišť radioaktivních odpadů, zodpověděl jeho 
ředitel Lukáš Vondrovic. 
| Pozvání na seminář přijali také oba senátoři z regionu 
Hana Žáková a Tomáš Třetina a poslankyně Monika 
Oborná. Seminář je i pro ně významným zdrojem 
informací z oblasti energetiky a také místem setkání nejen 
s odborníky ze společnosti ČEZ, státních orgánů nebo 
ministerstva průmyslu, ale převážně se starosty a zástupci 
obcí, krajů a regionu, jehož zájmy pak prezentují a hájí 
na půdě Parlamentu ČR.

| Závěrečné shrnutí předsedou OBK při JE Dukovany: 
„Provoz EDU v roce 2024 hodnotím jako bezpečný 
a spolehlivý, oceňujeme úspěšné zvládnutí a realizaci 
projektů vedoucích k provozu bloků v 16 měsíčních 
kampaních na zvýšeném výkonu a to vše v souladu 
se zajištěním bezpečné výroby a dlouhodobého 
provozu elektrárny minimálně 60 let. Jako OBK budeme 
i nadále sledovat bezpečnost provozu stávajících 
bloků a průběžně předávat informace obyvatelstvu 
prostřednictvím článků a webových stránek,“ uzavřel 
letošní seminář Aleš John.

Více informací, včetně dostupných prezentací, 
je zveřejněno na www.obkjedu.cz

Seminář OBK při JE Dukovany  
přinesl regionu aktuální informace z jádra
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Štěpán Mates:  
Mám super kolegy. Těší mě týmová práce, která je v jaderce 
velmi důležitá
Štěpán Mates pracuje v Jaderné elektrárně Dukovany 
od roku 2019. Nástup do elektrárny pro něj byla 
zajímavá výzva, energetiku nikdy nestudoval a moc 
o tomto oboru ani nevěděl. Přesto se během docela 
krátké doby pěti let vypracoval do pozice technika 
provozu primárního okruhu. Nebrání se učit novým 
věcem a objevovat dosud nepoznané. A to nejen 
v práci, ale i v soukromí. Společně s rodinou objevuje 
krásy Česka i zahraničí, kam vyjíždí ze svého rodného 
domova v Moravském Krumlově.

|  Co se Vám vybaví, když se řekne ČEZ?  
Když se řekne ČEZ, vybaví se mi něco obrovského. 
Jako první se mi samozřejmě vybaví jaderné 
elektrárny a výroba elektřiny a také jeden z největších 
podniků na trhu s energetikou, který má mnoho 
dalších společností. Díky tomu nabízí širokou škálu 
zaměstnaneckých pozic a já si mezi nimi našel také tu 
svoji. Energetika pro mě byla zajímavou výzvou, protože 
do doby nástupu do dukovanské elektrárny jsem 
o tomto oboru moc nevěděl a nikdy jsem tohle 
odvětví nestudoval.

|  Proč právě ČEZ? Jak dlouho tady už pracujete? 
Pracovat v ČEZ je hlavně o jistotě. Je to stabilní firma 
s dlouhodobou perspektivou. Práce je tu také zajímavě 
finančně ohodnocená. Je to místo, kde se můžete 
neustále rozvíjet a postupovat v kariéře. ČEZ navíc 
dost investuje, a je proto možné být i součástí velkých 
projektů, např. výstavby nových jaderných bloků. 

Když jsem v roce 2019 řešil změnu práce, na ČEZ 
a konkrétně JE Dukovany padla jasná volba. Hned 
tentýž rok jsem nastoupil a mám radost, že se to 
tenkrát skutečně povedlo. Energetiku jsem nikdy 
nestudoval, takže pro mě bylo těžší vplout do tohoto 
odvětví, naštěstí v Brně na Školicím výcvikovém 
středisku se lze naučit vše. Pak následuje už jen praxe.

|  Jaká byla vaše předchozí pracovní kariéra? 
Po maturitě na střední průmyslové škole v Brně se 
zaměřením na elektrotechniku a mikroelektroniku jsem 
se živil jako montér stabilního hasicího zařízení. Jezdil 
jsem i do zahraničí, kde jsme toto zařízení montovali 
v různých halách, obchodních domech a objektech. 

|  Jak jste se o práci v EDU dozvěděl a čím vás nabídka 
oslovila? 
Protože byla moje tehdejší práce náročná jak fyzicky, 
tak časově, kdy jsem spoustu času trávil mimo domov, 
chtěl jsem ve svém životě udělat změnu. Mít finančně 
jistější práci v blízkosti domova, abych si mohl 
postavit dům a založit rodinu. A to se postupně 
podařilo. Přihlásil jsem se do výběrového řízení, 
o kterém jsem se dozvěděl od známých, a uspěl jsem. 
Dalo by se říct, že se naplnilo i moje dětské přání, když 
jsem jako kluk jezdil okolo elektrárny a říkal jsem si, že 
bych zde mohl jednou pracovat.

|  Jaká je vaše pracovní náplň? Je nějaká oblíbená část 
vaší práce a naopak něco, co vás nebaví? 
Pracujeme v osmi- nebo dvanáctihodinových směnách 
v prostorách tzv. kontrolovaného pásma, tedy prostředí 
s přísnějším režimem z hlediska kontroly záření a také 
neustálého převlékání do žlutých oděvů.🙂 Na začátku 
směny se vždy sejdeme u konference a probereme 
důležité věci na nadcházející směnu. Je to fajn, máme 
pak přehled, co zhruba každého čeká. Pochůzková 
kontrolní činnost je náš denní chleba, pořád to 
stejné dokola, ale nevadí mi to. Součástí dne je pak 
strojní zajišťování a odjišťování zařízení, manipulace 
s technologií dle pokynů operátora primárního okruhu 
nebo vedoucího reaktorového bloku. Práce při běžném 
provozu bloku je klidnější, více kontrolní, s pochůzkami. 
Zatímco při odstávce jsou směny náročnější a mnohdy 
si za celou pracovní dobu téměř ani nesedneme🙂. 
Jinak mi asi nevadí žádná práce, vše beru jako součást 
své pozice a ty věci se prostě udělat musí. Co mě 
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možná trochu nebaví, jsou e-learningová školení 
a testy, ale i to je součástí a je potřeba to plnit.

|  Jaké nástroje a zařízení při své práci nejčastěji 
používáte? 
Při práci v primární části elektrárny především hlavu, 
ruce, předpisy a nyní i MPZ, tzv. mobilní podporu 
zajišťování. Pro vysvětlení je to taková mobilní „kancelář“, 
něco mezi telefonem a tabletem, v níž mám potřebné 
pracovní příkazy, podklady a přístupy do aplikací 
a systémů a která mi usnadní práci v terénu. Při 
administrativě v kanceláři je to pak notebook.

|  Ovlivnily vaši práci v posledních letech nějaké 
změny nebo technologie? 
Velká změna je právě mobilní pochůzka, při které 
už jen skenujeme kódy na místě pomocí „MPZky“ 
a nezapisujeme fyzicky do papírů. Další pěkná změna 
bylo zrušení zámků do obslužných prostor a tím snadnější 
vstup do místností nejen pro nás, ale i pro dodavatele. 
Oproti tomu ale v elektrárně máme životně důležité 
prostory (ŽDP), kde je vstup zase naopak složitější a má 
přesně svá pravidla a postupy pro zajištění bezpečnosti 
elektrárny. Různými změnami prochází i provozní aplikace, 
jako třeba GOMS Provoz, nyní se pracuje na provozním 
deníku směn. Mojí malou osobní změnou je změna 
pracovní pozice, což také moji práci a náplň ovlivnilo.

|  Jaké dovednosti či znalosti považujete 
za nejdůležitější pro vaši práci? 
Jako nejdůležitější považuji asi zodpovědnost, 
protože nepracujeme přece v pekárně na rohlíky, 
ale na jaderném zařízení. Také trpělivost, někdy se 
prostě čeká a čeká. Důležité je být otevřený učit se 
stále novým věcem a důležité jsou také pracovitost 
a kolektivní přístup. 

|  Co vás v práci nejvíc těší, z čeho máte největší 
radost? 
Mám radost, když vše jde tak, jak má. Postupně 
a v klidu. Když se třeba podaří vyřešit i něco 
nestandardního. Také mě těší, že mám super kolegy, 
což je dobře, protože zde je týmová práce důležitá.

|  Co byste naopak změnil? 
Člověk si zvykne na všechno, je to jen o tom chtít. 

|  Když se podíváte do budoucna, kde se vidíte  
za 5 či 10 let? 
Pracuji zde šestým rokem, prošel jsem pozicemi 
operátora společné dozorny, strojníka primárního 

okruhu a minulý rok jsem byl povýšen na technika 
provozu hlavního výrobního bloku primárního okruhu 
(HVB PO). Myslím, že nyní je čas nějakou chvíli na pozici 
setrvat a nabrat co nejvíc zkušeností od profesně 
starších kolegů. 

|  Na koho se v práci nejvíce spoléháte? 
Především sám na sebe, ale samozřejmě mám důvěru 
i ve své kolegy, bez toho by to nešlo.

|  Kdo by nejlépe zapadl jako váš nový kolega nebo 
kolegyně? 
Určitě by to měl být mladý člověk, který se nebojí 
nových věcí, je zodpovědný a pracovitý. Někdo, kdo se 
nebojí komunikovat s lidmi, protože to je tu také hodně 
důležité. Někdo pečlivý s vlastnickým přístupem, tak 
aby o společné věci a zařízení pečoval, jako by bylo 
jeho vlastní. 

|  Prozradíte nám, jak odpočíváte, jaké máte 
koníčky? 
Rád zajdu na tenis nebo se jdu projet na kole. Hodně 
volného času věnuji rodině. Společně objevujeme 
krásy Česka i zahraničí, nebo si užíváme procházky 
po Krumlově. Dalším “koníčkem” je práce kolem domu, 
ta mě nejen baví, ale zároveň je to pro mě skvělý 
způsob relaxace. Pak také třeba večerní posezení 
s přáteli. 

|  Kterou část dne máte více oblíbenou? 
Asi nedokážu říct, která část je nejoblíbenější, 
každá část má něco a vzhledem k tomu, že pracuji 
na směnách, je to o to pestřejší. Jsem každopádně rád, 
když můžu trávit čas se svým malým synem, který mi 
dělá velkou radost.

7 | JEDEN Z NÁS



Buďte součástí týmu 
elektro odborníků  
v Dukovanech

Přehled pozic najdete zde.
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Buďte součástí týmu 
elektro odborníků  
v Dukovanech

Přehled pozic najdete zde.

Dukovany inspirují: Od střední školy k jaderné energetice
Poslední měsíc byly na středních školách v plném 
proudu maturity. V Jaderné elektrárně Dukovany se 
také „maturovalo“. Ne z českého jazyka a matematiky, 
ale např. z radiační ochrany nebo fungování reaktoru. 
Probíhaly totiž odborné stáže s názvem Jaderná 
maturita, které jsou určeny pro žáky partnerských 
středních škol. V průběhu dubna a května proběhla tři 
kola, kterých se zúčastnilo téměř 100 žáků 
ze 30 středních škol z celé ČR.

Zahájení 17. ročníku maturit připadlo na týden, kdy 
Jaderná elektrárna Dukovany slavila významné 
jubileum – 40 let od zahájení zkušebního provozu 
prvního výrobního bloku. Během těchto čtyřiceti 
let se Dukovany staly nejen důležitým zdrojem 
energie, ale také místem, kde se mladí lidé mohou 
vzdělávat a získávat cenné zkušenosti v oblasti 
jaderné energetiky. Právě díky programům, jako je 
Jaderná maturita, mají studenti jedinečnou příležitost 
nahlédnout do zákulisí provozu elektrárny, což je pro 
mnohé z nich nezapomenutelný zážitek a inspirace pro 
jejich budoucí kariéru.

Během třídenní Jaderné maturity měli žáci možnost 
prozkoumat fungování jaderné elektrárny. Kromě 
odborných přednášek se podívali na strojovnu, 
do skladu použitého jaderného paliva nebo si 
na simulátoru řídicího centra vyzkoušeli odstavit 
jaderný reaktor. 
Na závěr stáže účastníci absolvují znalostní test. 
Ten, kdo si zapamatuje nejvíce informací, získá titul  
Král/královna jaderné maturity. 
Předávání diplomů se i letos neslo ve slavnostním 
duchu a stejně jako v předchozích letech se ho 
zúčastnil ředitel elektrárny Roman Havlín. Studenti 
využili jedinečné příležitosti a kladli řediteli zvídavé 

otázky. „Jaká byla vaše cesta k pozici ředitele jaderné 
elektrárny?“ zeptal se student Lukáš ze SPŠ Žďár 
nad Sázavou. Roman Havlín se ochotně podělil o své 
zkušenosti a přiblížil jim, že k dosažení role ředitele 
vedla dlouhá a cílevědomá cesta. Zdůraznil, že 
klíčové byly především zkušenosti z provozu a dalších 
odborných útvarů, které mu postupně otevřely dveře 
k vedoucí pozici.

Jelikož se většina účastníků chystá pokračovat 
ve studiu na vysoké škole, nechyběly na závěr 
stáže ani prezentace partnerských vysokých škol. 
Účastníkům jaderných maturit se tak letos představili 
zástupci ČVUT v Praze nebo VUT v Brně. Následně 
byla studentům nabídnuta exkluzivní příležitost další 
spolupráce během studia na vysoké škole včetně 
stipendia.

Králové jaderné maturity v dubnovém turnusu

Studenti na strojovně 1. výrobního bloku Na trenažéru si účastníci vyzkoušeli řízení reaktorového bloku
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Energie z jádra se v zásuvkách českých domácností 
objevila poprvé před 40 lety
Dne 3. května uplynulo 40 let od zahájení zkušebního 
provozu první jaderné elektrárny na území České 
republiky. Od svého spuštění v roce 1985 se stala 
klíčovým pilířem energetické stability a bezpečnosti 
země. S dosavadní výrobou přesahující 525 000 GWh 
čisté bezemisní energie je zdrojem s největší výrobou 
u nás, která by stačila pokrýt celkovou spotřebu 
České republiky na celých 9 let. Výstavba a velmi 
krátké uvedení jednotlivých bloků do provozu, které 
proběhlo v letech 1985 až 1987 je dodnes světovým 
úspěchem české jaderné energetiky. 

| Spolehlivost a bezpečnost na prvním místě 
Během čtyř desetiletí provozu se Dukovany staly 
synonymem pro spolehlivost a bezpečnost. Elektrárna 
má čtyři reaktorové bloky typu VVER-440, které byly 
postupně modernizovány, aby splňovaly současné 
nejpřísnější bezpečnostní standardy. Modernizace 
zahrnovaly například výměnu nízkotlakých částí 
turbín, rekonstrukci kondenzátorů a instalaci nových 
chladicích věží. Díky těmto investicím se podařilo posílit 
bezpečnost provozu a zároveň zvýšit efektivitu výroby 
elektrické energie. 

| Významný přínos pro energetickou soběstačnost 
Od okamžiku spuštění elektrárna přispěla ke stabilizaci 
energetické sítě. Dukovany ročně vyprodukují 
přibližně 15 TWh elektrické energie, což pokrývá 
zhruba 20 % celkové roční spotřeby elektřiny v České 
republice, a významně tak přispívá k energetické 
soběstačnosti a bezpečnosti země. Díky bezemisní 
výrobě elektřiny hrají Dukovany i dnes klíčovou roli 
v přechodu na čisté a udržitelné zdroje energie. 
V novodobé historii lze za významný milník označit 
přechod bloků z jedenáctiměsíčních palivových 
kampaní na šestnáctiměsíční a zvýšení dosažitelného 
výkonu bloků na 512 MW, kterého energetici úspěšně 
dosáhli na všech čtyřech blocích v uplynulých dvanácti 
měsících. 

„V Dukovanech i Temelíně sledujeme dva dlouhodobé 
hlavní cíle. Bezpečný a spolehlivý provoz za horizont 
šedesáti let a postupně také dosažení průměrné roční 
výroby až 32 TWh. A právě modernizace zařízení 
a využití projektových rezerv nám pomáhá tyto cíle 
naplnit. Vždycky ale bude naší prioritou bezpečný 
a spolehlivý provoz,“ říká člen představenstva ČEZ 
a ředitel divize jaderná energetika Bohdan Zronek.

| Podpora regionální ekonomiky 
Jaderná elektrárna Dukovany měla od počátku pozitivní 
dopady do ekonomiky celého provozu, a to nejen 
spuštěním elektrárny, ale už od samotné výstavby. 
Původní hodnota investice ve výši 27 mld. Kčs, které 
tenkrát elektrárna stála, se pozitivně odrazila nejen 
v energetice, ale také v průmyslu, stavebnictví, školství 
nebo obchodě. Za roky 1985–2024 se do údržby 
a modernizace investovalo dalších 67,07 mld. Kč.  
Už během výstavby se elektrárna stala hnacím 
motorem rozvoje celého regionu, a to jak v oblasti 
zaměstnání, tak i rozvoje vzdělanosti, bydlení 
a navazujících služeb. Přímo v elektrárně pracuje 
přibližně 3 000 zaměstnanců elektrárny a dodavatelů 
a její provoz vytváří až 30 000 pracovních míst v širším 
okolí. Na počátku roku 2025 bylo v elektrárně přes 
150 zaměstnanců, kteří zde pracují 40 i více let. Tímto 
způsobem Dukovany přispívají k socioekonomickému 
rozvoji regionu a zajišťují stabilní pracovní příležitosti 
pro místní obyvatele. Provoz elektrárny přinesl také 
podporu místního komunitního života. Každoročně ČEZ 
v okolí elektrárny podporuje řadu sociálních, kulturních, 
sportovních nebo charitativních projektů na úrovni  
50 milionů korun.

| Budoucnost Dukovan 
ČEZ jako provozovatel elektrárny počítá s další 
modernizací a údržbou zařízení tak, aby byl zajištěn 
bezpečný a spolehlivý provoz stávajících bloků 
sedmdesát i více let. Do údržby a modernizace 
provozu JE Dukovany investuje ročně kolem tří 
miliard korun. Plány zahrnují například modernizaci 
kontrolních a řídicích systémů, výměnu kabeláží nebo 
bezpečnostních systémů, které zajistí, že Dukovany 
budou i nadále plnit svou roli stabilního a bezpečného 
zdroje energie.

Další budoucností Dukovan jako klíčového regionu 
pro energetickou soustavu a bezpečnost země je 
plánovaná výstavba dvou nových výrobních bloků, které 
doplní a časem nahradí výrobu ze stávajících bloků. 
Preferovaným dodavatelem těchto bloků se na základě 
výběrového řízení stala jihokorejská společnost KHNP. 
Podle předpokladu je spuštění nových bloků plánované 
na roky 2036 a 2039.

TEXT    l   Jiří Bezděk
FOTO   l   Jan Sucharda
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Společně jsme oslavili 40. výročí zahájení provozu elektrárny
Oslavit 40. výročí spuštění prvního bloku elektrárny 
přišlo v poslední květnový den téměř dva a půl tisíce 
návštěvníků. Dopoledne patřilo setkání rodáků 
bývalých obcí Skryje, Lipňany a Heřmanice s mší 
svatou a odpoledne se koncertovalo. Přítomné 
pozdravil ředitel elektrárny Roman Havlín a o dobrou 

pohodu a zábavu se postaral zpěvák Pokáč a kapely 
LIKE-IT, Morava a MIG 21. Bouřka, která v jednu chvíli 
hrozila, se nakonec Dukovanům vyhnula, jídla i pití byl 
dostatek a tak všichni účastníci byli spokojeni a užili 
si krásný den a večer, kdy se na jedné z chladicích věží 
rozzářila čtyřicítka.
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TEXT  | Eva Fruhwirtová 
FOTO | Eva Fruhwirtová a Jan Sucharda

Příštpo
Dvacet let stojí v čele obce 
Příštpo u Jaroměřic nad Rokytnou 
Antonín Vítámvás. Pečuje o chod 
obce, kancelářskou židli střídá se 
sedačkou v traktůrku, má na starosti 
vodu a čističku odpadních vod, 
řeší dotace a dohlíží na to, aby vše 
klapalo. Pomáhají mu kolegové 
zastupitelé a paní účetní. 

Malou vesničku o 250 obyvatelích obtéká řeka Rokytná. 
Nachází se na úplném konci Kraje Vysočina. Třetina 
občanů jsou senioři. Mají tu zhruba čtyřicet chalupářů. 
Na starostovském stole leží dva pamětní listy pro 
letošní nově narozené občánky.  

| Nový obecní úřad a byty pro seniory 
Do nového obecního úřadu, který je v provozu rok, se 
dostanete po schodech, nebo výtahem. Nachází se 
totiž ve vrchním patře budovy, kterou obec odkoupila 
od Jednoty. V přízemí vybudovali čtyři obecní byty 
pro seniory. A nad nimi je zázemí obecního úřadu – 
kanceláře, zasedací místnost a archiv. V bývalé budově 
úřadu je obecní prodejna. I když ztráta každý rok roste, 
stále prodejnu dotují, protože pro seniory to je jediná 
možnost zajít si koupit potraviny. Chodí si sem také 
popovídat. V budově zůstala knihovna. O tu se stará 
zdejší senior. Třetím využívaným prostorem je zasedací 
místnost, kde se odehrávají schůze i oslavy narozenin. 

| Opravili silnice, plánují fotovoltaiku 
„Každý rok děláme projekty tak za pět milionů korun,“ 
říká starosta. Letos dokončují asfaltové silnice. 
Postupně opravili všechny komunikace v obci. „Museli 
jsme počkat až doděláme vodu, to bylo v roce 2004, 
a pak kanalizaci. Teď už máme skoro všechny cesty 
v asfaltu,“ shrnuje Antonín Vítámvás. Hasiči dostanou 
nový vlek se stříkačkou. „Pustíme se do fotovoltaiky, 
abychom si pomohli snížit náklady na elektřinu. První 

budova, kam panely umístíme, bude bývalý obecní 
úřad, kde je teď obecní prodejna. A potom na budovu 
čističky odpadních vod. Máme ve své režii vodu, 
čističku, prodejnu a toto nám pomůže,“ vysvětluje 
starosta. V Příštpu nechybí multifunkční hřiště, dětské 
hřiště, opravená hasičská zbrojnice, veřejné osvětlení 
se zapíná přes astronomické hodiny. 

| V sokolovně pořádají plesy i setkání se seniory 
Rádi by opravili sokolovnu. Celkově to vychází na 
35 milionů. V Příštpu jsou však trpěliví a pracují 
postupně. „Opravíme střechu a strop zhruba za 
sedm milionů. Pomůže nám dotace,“ plánuje starosta 
a dodává, že až našetří nebo bude možnost využít 
dalších dotačních titulů, budou pokračovat. Sokolovnu 

využívají na posvícení, které je poslední týden v srpnu, 
a na plesy. Zejména myslivecký ples bývá nabitý. Kdo 
by si nechtěl z tomboly odnést zajíce? Jednou za rok 
pořádá obec setkání se seniory. 

| Oslavili 1000 let od první zmínky a 30 let 
samostatnosti 
O kulturní život se starají spolky, obec vždy pomůže. 
Nejpočetnější jsou dobrovolní hasiči, pak myslivci, 
rybáři a sokolové. Drží tradice, pořádají dětské dny, 
oblíbené strašidelné stezky. Před deseti lety předala 
obec dva rybníky místním rybářům. Starají se o ně 
a pořádají různé rybářské soutěže. V roce 2023 oslavili 
1000 let od první zmínky. Byla to velká událost, přijeli 
rodáci, všichni příbuzní a známí. „Za dobu třicetileté 
samostatnosti jsme získali přes šedesát milionů 
dotací, celkový majetek obce je sto patnáct milionů,“ 
vypočítává starosta. Rozvoj obce se odvíjí nejen 
od peněz, ale také od lidí, kteří se o ni starají. A vždy 
to není jen o jednom člověku, ale o celé obci. 



Sokol v Padochově je všestranný.  Stejně jako ženy, 
které ho vedou. „Zakládáme si na tom, aby děti cvičily. 
Držíme se Tyršovy myšlenky – ve zdravém těle zdravý 
duch,“ vysvětluje Hana Janderková, která vede oddíl 
Pírko, kde cvičí s dětmi od čtyř do osmi let. Stojí v čele 
Tělovýchovné jednoty Sokol Padochov. Společně 
s dalšími připravuje sportovní, rodinné i kulturní aktivity 
pro rodiny s dětmi, seniory a veřejnost. Děti ji mají rády.  
„Když v Pírku něco řeknu, tak si za tím stojím. Děti 
potřebují pravidla. Netlačím do nich moudra, vedu je 
k samostatnosti,“ říká. Paní Hana je zdatná seniorka, 
která má energii na rozdávání. Přesto by byla ráda, 
kdyby se do cvičení s dětmi zapojila mladší generace. 
Každý měsíc pořádá cvičení pro rodiny s dětmi, kam 
chodí s dětmi maminky a tatínci.  

Pravou rukou je Zuzana Fiedlerová. Vede oddíl Rytmika 
a pomáhá s vedením oddílu Múza. Děti, které nejsou 
zdatné ve cvičení, navštěvují oddíl Múza. Připravují 
kulisy pro divadlo, vyrábějí to, co je potřeba pro ostatní.  
Zuzana stojí za nápadem rodinného plesu. Ten se letos 
konal koncem března v padochovské sokolovně. „Ples 
pro celou rodinu je od čtyř hodin odpoledne do deseti 
večer. Máme tombolu, kapelu, spolupracujeme se 
základní uměleckou školou a náš oddíl Rytmika připravil 
předtančení,“ popisuje. Zuzana se také stará o tradice, 
významné dny a události. Místní Sokol tu žije přes 90 
let. A díky těmto aktivním sokolkám bude jistě dál. 
Sokolové pořádají srpnové rozmarýnové hody, vánoční 
trhy, plesy, strašidelný les a také pravidelná cvičení. 
V červnu je čeká Noc sokoloven. Sokol a jeho aktivity 
významně podporuje město Oslavany. Starostkou 
Sokola je Anna Peterková. 
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Zuzana Fedlerová a Hana Janderková

Kněžna Eleonora slaví 
280. narozeniny. Oslavy 
v Moravském Krumlově vás 
přenesou do 18. století

Moravský Krumlov chystá slavnost, která potěší 
milovníky historie, kultury i dobrého jídla. V neděli 
6. července oslaví 280. výročí narození kněžny 
Marie Eleonory z Lichtenštejna – výjimečné ženy, 
která zanechala v dějinách města nesmazatelnou 
stopu. Kostýmované prohlídky zámku přiblíží život 
šlechty 18. století. Návštěvníky přivítá sama kněžna 
Eleonora se svou komornou. Společně se vydají nejen 
do zámeckých komnat, ale i na projížďku parkem 
– na koni, jak to měla kněžna v oblibě. Atmosféru 
doplní veršované průvodní slovo, které vás zavede 
do roku 1786. Na arkádovém nádvoří se bude podávat 
tematické menu z dílny penzionu Pastouška, pivo 
z pivovaru Krum a dezerty inspirované historickými 
recepty. V zámeckých sklepích proběhne ochutnávka 
vín od místních vinařů. Děti si užijí „školu malých 
aristokratů“, kde si v dílnách vytvoří vlastní šlechtický 
suvenýr. Ve stínu stromů bude probíhat čtení pro 
nejmenší vedené Barborou Veselou. Program nabídne 
také koncert vážné hudby v zámecké kapli a večer 
vyvrcholí vystoupením Anety Langerové. Součástí oslav 
bude i premiéra divadelní pohádkové komedie Kudy 
do Krumlova? připravená studenty místního gymnázia. 
Zájemci se mohou těšit na lekce šermu, divadelní 
scénky, otevření Lichtenštejnské hrobky a vyprávění 
historičky Štěpánky Grunové o životě tohoto 
šlechtického rodu.

Sokol vedou srdcem i silou. Ženy 
cvičí s dětmi i pořádají plesy



Došková chaloupka v Petrovicích má po dvaceti letech 
novou střechu. Obnovil ji doškař František Pavlica 
z Hroznové Lhoty a požehnal ji moravskokrumlovský 
děkan Pavel Vybíhal. Lidé si ji mohli prohlédnout 
včetně celé otevřené chalupy poslední dubnovou 
neděli. Starostka Irena Závišková připravila zahájení 
nové sezony spojené s jarmarkem. Během jara zavítaly 
do chaloupky desítky dětí v rámci školního programu 
Přišlo jaro do vsi. „Povídali jsme si o velikonočních 
zvycích, děti pekly jidáše, cvrnkaly kuličky, malovaly 
kraslice. Během jednoho měsíce přijelo do Petrovic 
téměř 800 dětí z jednadvaceti škol,“ s radostí 
vypočítala starostka a dodala, že velké poděkování 
patří jedenácti tetičkám a čtyřem strécům, kteří se 
dobrovolně do programu pro děti zapojili. 

Dubnové zahájení sezony spojené s jarmarkem 
obohatila přednáška a ukázka doškaře Pavlici a také 
práce malíře Petra Havla ze Znojma, který před zraky 
návštěvníků maloval chaloupku. Obec připravila pro 
děti rukodělné dílničky – zdobení perníčků, malování 
kraslic, zatloukání hřebíků a další tradiční jarní 
a vesnické aktivity. Košíkář z vedlejší obce Rybníky 
Karel Presineger ukázal, jak se pletou košíky, včelař Jan 
Košíček nechával ochutnávat zájemce medy s různými 
příchutěmi, svůj rukodělný um představili i další ze 
širokého okolí. 

Došková chalupa v Petrovicích je otevřená do konce 
října, a to každou neděli od tří do pěti hodin. 
Po předchozí telefonické domluvě je možná prohlídka 
kdykoliv. Zájemci mohou volat na čísla 515 323 123 
nebo 724 185 508.
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V Petrovicích ožívají  
staré zvyky a tradice

TEXT | FOTO | Eva Fruhwirtová  
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Pochod Rouchovanská 25 
přilákal téměř 500 nadšených 
účastníků a v Jamolicích 140
Poslední dubnovou sobotu se na dohled Jaderné 
elektrárny Dukovany konaly hned dva pochody. 
Novinkou byl Jamolický špacír a tradičně se šla  
Rouchovanská 25. Počasí vyšlo parádní a vylákalo 
spoustu lidí, aby si nazuli turistické boty. 

V Jamolicích se prvního ročníku zúčastnilo přes 
140 turistů, v Rouchovanech téměř 500. Mezi účastníky 
bylo k pochodu zapsáno i osm psů.🙂 
Největší zájem byl u obou pochodů o trasu v délce 
15 km. Na 25km výšlap vyrazilo z Jamolic dvacet 
čtyři lidí a z Rouchovan celkem padesát tři. Jamoličtí 
dokonce připravili bonbonek – 50 km. Tu zdolali čtyři 
turisté. Samozřejmě nechyběl doprovod v podobě 
psů různých velikostí. Rouchovanská 25 s podtitulem 
Krajem Vítězslava Nezvala vedla  přes Šemíkovice, kde 
tento básník bydlel a chodil do školy. 

Všechny trasy se potkaly u Texlova mlýna, na stanovišti, 
kde si účastníci opekli za odměnu špekáčky. Do cíle – 
do sokolovny – to pak bylo už zhruba půl hodiny. Tam 
dostali účastníci diplom a odcházeli domů s dobrým 
pocitem příjemného výšlapu. Pravda, někteří i s puchýři.



mužů do nejvyšší soutěže. Od té doby mají diváci 
možnost pravidelně sledovat ten nejlepší český 
baseball.
Na hráče a odchovance Nuclears můžou fanoušci 
narazit v reprezentačních výběrech všech věkových 
kategorií. Během loňského utkání českého nároďáku 
mužů s týmem Německa dokonce došlo poprvé 
v historii na situaci, kdy se na nadhazovacím kopci 
postupně vystřídali hráči z jediného klubu. Šlo o pětici 
nadhazovačů Nuclears a Česká republika v tomto 
duelu porazila Na Hvězdě Německo 8:6. Také během 
nadcházejícího mistrovství Evropy v baseballu hráčů 
do 23 let se diváci určitě dočkají zástupců třebíčského 
klubu v reprezentačním dresu. Kolik jich nakonec 
bude, to se uvidí až po uzavření výběrů těsně před 
šampionátem.
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TEXT   l   Eva Fruhwirtová

Nejlepší baseball můžete vidět v Třebíči
Jen tři baseballové kluby v České republice se 
mohou pochlubit tím, že mají své týmy zastoupené 
v soutěžích všech věkových kategorií. Jedním z nich 
je Třebíč Nuclears, jehož domovský stadion Na Hvězdě 
bude první týden v srpnu hostit evropský šampionát 
hráčů do 23 let.
 
Historie pálkovacích her v Třebíči sahá do osmde- 
sátých let minulého století a dnes patří baseball 
k nejpopulárnějším a nejúspěšnějším týmovým sportům 
ve městě. Zatímco v roce 1985 zde podle historické 
kroniky čítala klubová základna 22 členů, dnes jich mají 
Nuclears přes dvě stovky.
Největší boom baseballu přišel s otevřením nového 
sportovního areálu Na Hvězdě v roce 2011, kdy zde 
také proběhla první velká mezinárodní akce v podobě 
vybraných utkání mistrovství Evropy hráčů do 15 let. 
Další milník přišel o pět let později s postupem týmu 

NEJLEPŠÍ EVROPSKÝ 
BASEBALL MÍŘÍ NA HVĚZDU

www.u23eurobaseball.cz

vstupenky
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|   Mezinárodní festival Petra Dvorského v Jaroměřicích 
nad Rokytnou 2._16. 8.
Festival, který patří již 26 let k neodmyslitelným 
vrcholům hudební sezony Kraje Vysočina přinese 
i v letošním ročníku mnoho krásných hudebních 
nabídek.
(www.peterdvorsky.com)

|   Třídenní rodinný festival ČEZFEST, který putuje po 
regionech Česka, přiveze kino, koncerty i sportovní 
vyžití do Třebíče 28._30. 8. Těšit se můžeme na 
Ewu Farnou a Čechomor. Vstup bude opět volný! 
Doprovodnou charitativní aktivitou budou Oranžová 
kola Nadace ČEZ.
(www.cezfest.cz)

|   Malý festival LOUTKY 3._7. 9. 
Přinese jako každý rok opět spoustu radostí a krásných 
loutkových představení v řadě obcí v okolí jaderné 
elektrárny. 
(www.loutkovy-festival.cz)

16 | POZVÁNKA NA LETNÍ AKCE S PODPOROU SKUPINY ČEZ

Tipy na léto – kam vyrazíte?

Všichni se těšíme na prosluněné letní měsíce, ke 
kterým neodmyslitelně patří venkovní festivaly, kino 
pod širým nebem, dovolená a volný čas strávený 
s rodinou nebo přáteli.

Region Jaderné elektrárny Dukovany nabízí mnoho 
míst ke skvělým výletům a také spoustu akcí, které 
připravují energetici a jednotliví organizátoři v těsné 
spolupráci a podpoře společnosti ČEZ. 

|   Vysočinafest Jihlava 3._5. 7. 
Další ročník multižánrového festivalu v samém srdci 
Vysočiny. Třídenní show plná zábavy pro celou rodinu 
proběhne začátkem července v Amfiteátru Jihlava.
(www.vysocinafest.cz) 

|   Polankafest Třebíč 25._26. 7.
Hudební festival na koupališti Polanka pokračuje dalším 
ročníkem. Nebudou chybět skvělé kapely, dobré jídlo 
i pití a soutěže, u kterých se rozhodně nebudete nudit.
(www.polankafest.cz) 

|   Folkové prázdniny v Náměšti nad Oslavou 26. 7._2. 8.
Festival Folkové prázdniny je v záplavě letních 
hudebních festivalů ojedinělý. Výjimečnost je dána 
především dramaturgií festivalu. Své umění předvedou 
jedineční hudebníci z celého světa a představí se také 
místní umělci. 
(www.folkoveprazdniny.cz) 

|   Kulturní léto 2025 v Moravských Budějovicích  
Tradičně lákavá nabídka filmových představení, 
koncertů, ale také jídla a zábavy na období letních 
prázdnin.
(www.besedamb.cz)

TEXT  | Jana Štefánková 
FOTO | archiv ČEZ

Letní autokino pod chladicími věžemi Jaderné elektrárny 
Dukovany už není třeba představovat. Největší autokino 
s projekcí na pevný billboard přinese desítku vybraných 
filmů o víkendech: 18. a 19. 8., 25. a 26. 8., 1. a 2. 9.

Po celou dobu letních prázdnin vás také zveme 
do informačních center v Dalešicích a Dukovanech. 
Otevřeno máme každý den od 9 do 17 hodin 
s výjimkou prvního pondělí v měsíci. 
Rezervovat čas vaší prohlídky si můžete na 
www.svetenergie.cz/infocentra/dukovany



TEXT  | Arnošt Pacola 
FOTO | Jan Sucharda

Soutěžte s námi

Jak se v našem regionu dařilo leteckému 
modelářství v minulých desetiletích, 
to v těchto dnech připomíná výstava 
zaměřená na osmdesátiletou historii 
Leteckomodelářského klubu Třebíč. Výstava 
nazvaná - To to letí  - probíhá v konírně 
třebíčského zámku a potrvá do 31. srpna 
letošního roku.

Historie LMK Třebíč se píše od roku 1945, kdy 
byl v Třebíči založen Západomoravský aeroklub, 
jehož součástí byl i modelářský odbor. Modeláři 
stavěli nejprve volně létající modely, než 
v 50. letech přišlo období upoutaných 
motorových modelů řízených pomocí rukojeti, 
strun či lanek. Dnešní doba přeje především 
radiem řízeným modelům, se kterými modeláři 
létají na vlastním letišti s travnatou plochou 
2  km jižně od Třebíče u Stříteže. Konalo se 
tam už několik desítek soutěží dokonalých 
maket skutečných letadel za účasti členů 
reprezentačního družstva ČR. Letos jsou tyto 
soutěže součástí doprovodného programu 
modelářské výstavy v třebíčském zámku. Přijďte 
se i vy nadchnout pro letecké modelářství.

U každé odpovědi na kvízovou otázku najdete i různá písmena. Když 
otázku správně vyluštíte a seřadíte si písmena hezky za sebe, získáte 
tajenku.

1. Ve které zemi se narodil Charlie Chaplin?
Ř V Anglii  SE V Irsku O V USA

2. Který filozof vyřkl větu Vím, že nic nevím?
EL Voltaire  M Descartes  A Sokrates

3. Která z těchto hereček se nenarodila v Brně?
 Z Chramostová N Gollová D Galatíková

4. Babí ucho, král cest, noha bílého muže, prasečí jazyk a zaječí houška. 
To vše jsou lidové názvy rostliny
AT Jitrocel  ON  Heřmánek LE Kopřiva

5. Jaká zkratka se používá pro životopis?
Ř OTP  SÁ CCTV E CV

6. Co je hlavní surovinou pro výrobu japonského alkoholického nápoje 
saké?
Š Pomeranč S Rýže Á Kmín

7. „Dáte si čaj, nebo kávu?“ „Nebo něco ostřejšího?“ Jak odpověděl 
Otík ve filmu Vesničko má středisková?
O Děkuji, všechno T Rohlík R Mléko

8. Který český atlet, trojnásobný olympijský vítěz, nikdy nevyhrál 
mistrovství Evropy?
Ý Zátopek  U Šebrle Ů Železný

Tajenku posílejte mailem na adresu zpravodajedu@cez.cz  
nebo na korespondenčním lístku na adresu JAS, Sokolská 368, 
675 55 Hrotovice do 31. července 2025. K účasti v losování je nutné 
uvést poštovní adresu pro zaslání případné výhry. 
Po provedeném losování jsou jména, adresy a e-maily vymazány.

Výherci z minulého čísla   l   Tajenka: školství
•  Eva Smejkalová 
•  Eva Ryšavá
•  Marie Nožičková

•  Martina Krátká
•  Petr Tesař

To to letí
17 | PRO VOLNOU CHVÍLI   I   VÝTVARNÍCI Z REGIONU

Dne 12. února 1985 ve 23:11 hodin - přesně v tento čas spustili 
energetici připravovanou štěpnou řetězovou reakci v 1. bloku 
elektrárny Dukovany. Jednalo se o významný milník, který posunul 
technickou vyspělost a energetickou soběstačnost tehdejšího 
Československa. Reálně ještě nešlo 12. února 1985 o skutečné 
spuštění celé elektrárny, ale pouze reaktoru. První elektřina začala 
z výrobního bloku proudit do přenosové sítě o pár dní později, 
přifázováním prvního turbogenerátoru k síti 24. února. Výkon reaktoru 
byl v následujících týdnech postupně zvyšován až na projektovaných 
100 %, kterých dosáhl 26. března. Následovala… viz tajenku a zkoušek, 
3. května 1985 blok přešel do zkušebního provozu a po dalším 
šestiměsíčním období pak už do provozu trvalého. V následujících 
dvou letech se k prvnímu dukovanskému bloku přidaly ještě tři další.

Doprovodný program: 
• Modelářský workshop v sedlárně muzea:  
20. 7. v 14–16 hod.  
• Memoriál M. Maleny, soutěž elektrovětroňů, 
letiště LMK: 9. 8. v 9–14 hod.  
• Modelářský workshop v sedlárně muzea:  
10. 8. v 14–16 hod.  
• Memoriál H. Kopala, Soutěž RC maket, letiště 
LMK: 6. 9. v 9–18 h, 7. 9. v 9–13 hod.



Inzerovat mohou soukromé 
osoby, živnostníci a firmy 
se sídlem i provozovnou 
ve dvacetikilometrovém 
pásmu okolo elektrárny.
Cena inzerátu

1/16 strany – 250 Kč vč. DPH
2/16 strany – 500 Kč vč. DPH

Zájemce o inzerci zašle objednávku
s uvedením názvu a sídla firmy,
IČ, příp. DIČ, mailem na adresu:
jas@jas-hrotovice.com

Vydavatel neodpovídá za kvalitu
inzerovaných výrobků a služeb.
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ELEKTRO
Palát Miroslav

Sokolská 548, Hrotovice

● oprava vod. čerpadel
● oprava ručního nářadí
● oprava el. spotřebičů

Tel.: 603 833 619
Pracovní doba: 

po-pá 8  -17, so 9  -13

Adamera s.r.o.
-	 arboristika,	ošetření	stromů
-	 řez	ovocných	a	okrasných	dřevin
-	 riziková,	klasická	těžba	stromů
-	 odstranění	pařezů	frézováním
-	 likvidace	větví	štěpkováním
-	 práce	se	speciální	pásovou	plošinou	–	dosah	18	m
-	 stříhání	živých	plotů
-	 svahové	sečení,	mulčování	trávy
-	 prodej	dřevních	štěpků
-	 provzdušnění	kořenového	systému-aerace

www.adamera.cz instagram

671	38	Višňové	182	
tel.:	606	532	184
e-mail:	adamera.sro@seznam.cz

Lesnictví a péče o stromy

MED  - Celoroční prodej - přímo z farmy
■ květový ■ lipový ■ pastový ■ akátový ■ medovicový (lesní)

■ ochucené medy ■ kosmetika z včelích produktů PLEVA 
■ medovina, medové sirupy, bonbony... ■ včelařské potřeby

Rodinná včelí farma 
a prodejna KURTINOVI

Račice 41, 675 55
Tel.: 737 363 489, 

605 339 043
www.vcelarstvikurtin.cz

NEPŘETRŽITÝ PRODEJ
- prodejna je umístěna v suterénu 
rodinného domu, po telefonické 

domluvě Vás obsloužíme 
KDYKOLIV, i ve večerních 

hodinách.

28. 6.

www.pivni-festival.eu
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Výherci z minulého čísla
•  Miroslav Křišťál 
•  Soňa Blažková
•  Jana Blažková
•  Linda Ustohalová
•  Antonín Hošek

Milí školáci a studenti,
zkuste s námi vyřešit hádanky a kvízy a získejte ceny.

Zpravodaj vám přináší další soutěž, kterou pro vás tradičně připravilo brněnské vydavatel-
ství KIRA. Svoje odpovědi (alespoň dvě musí být správné) posílejte na korespondenčním 
lístku nebo pohlednici do 31. července 2025 na adresu: JAS, Sokolská 368, 675 55 Hroto-
vice nebo na e-mail: zpravodajedu@cez.cz. 
Uveďte školu a třídu, kterou navštěvujete. K účasti v losování je nutné uvést poštovní 
adresu pro zaslání případné výhry. Po provedeném losování jsou jména, adresy a e-maily 
vymazány.

19 | SOUTĚŽENÍ PRO ŠKOLÁKY A STUDENTY

Dva samotáři
Sestavte tři páry obrazců, které 
k sobě náleží. Které dva obrázky 
zůstanou osamoceny?

Vyškrtejte kostky se stejnými 
obrázky. Zůstane vám pět písmen, 
z nichž složíte název sportu.

Kolotoč
Pět kamarádů – Tom, Radek, Jakub, Ondřej a Martin – se 
točilo na kolotoči. Na jednu jízdu si Radek 
a Jakub vyměnili místa. Který obrázek je 
z této jízdy?

Sport

Karty
Každý karetní symbol zastupuje vždy jedno 
rozdílné číslo. Celkový součet čísel je v každém 
obrazci stejný. Napište,
jaké číslo odpovídá symbolu ♥.

Vláček
Každý vagonek veze 
dvě čísla. Jaká čísla 
budou v posledním 
vagonku?
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